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Ikke paa noget andet av statslivets omraader etaar 
saa store nationale velfaerdsinteresser paa spil som i kon- 
cessionspolitiken. Holdes den rette fremgangslinje her, 
kan Norges naturlige herligheter, dets vandfald, ertser, 
maline og skoge med mere, bli en stor kilde til velstand, 
vekst og utvikling for vort folk, mens paa den anden 
side en uhaldig skjotsel av de forskjellige koncessions- 
anliggender kan forspilde disse chancer i storre eller 
miudre grad, ja endog bringe os op i skjsebnesvangre 
farer, ved at fremmed kapital og derved andre landes 
borgere kommer til at spille for stor rolle i landet.

Alt, hvad der kan tjene til belysning av koncessions- 
saken, er derfor av saerlig interesse.

Til at klargjore, hvad det her gjaelder, er et overblik 
over Mjosreguleringens historic i hoi grad egnet.

Av Mjossaken kan vi nemlig laere, hvilken betydning 
det har, at naturherligheterne bevares for landet selv, 
saaledes som venstre hsevder det i sin koncessionspolitik 
og i sit valgprogram. Ti ved denne bedrovelige affaere 
blev der som bekjendt forskjertset uhyre fordele og ver- 
dier. Og desuten er den maate, hvorpaa denne regu- 
leringssak blev tat av administrationen, et karakteristisk 
utslag av det forenede hoires synsmaate paa dette punkt.

Vi skal derfor her i korthet skildre denne sake op- 
komst og videre utvikling, idet vi fremstiller dens hoved- 
traek i sammenhaeng og paa et brett — hvilket baavidt 
vites ikke har vaeret gjort for — for tilslut under hen- 
visning til forskjellige aktstykker og meddelelser at be- 
lyse dens resultater.
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Stillingen rar den nye regulerings" 
plans fremkomst.

Forst et par ord om forholdene, for den davaerende 
samhngsregjering ved den skjebnesvangre kongelige resolu
tion av lOde September 1906 ga fosseeierne sit samtykke 
til iverksaettelsen av den nye regulering:

Mjosen var allerede paa forhaand i nogen grad regu- 
lert, neinlig ved hjelp av Sundfosdammen, som var opfort 
i henhold til en stortingsbevilgning av 6te September 
1854 — vaesentlig i den hensigt at farbargjorc Vormen 
for dampskibe fra Minne til Eidsvold jernbanestation.

Med senere bevilgninger til reparationer og erstat- 
ninger til grundeierne kom dette reguleringsanlseg staten 
paa over */4 million kroner. Men saa var selvfolgelig 
staten ogsaa eier av dammen med den dertil knyttede 
regulering. Det offentlige besat med andre ord her en 
eiendom og en ret, som det ikke behovet uten vid ere at 
opgi: i langt hoiere grad end ved regulering av andre, 
ikke iforveien statsregulerte, indsjoer hadde staten det 
her i sin magt overfor eventuelle senere regulerings- 
ansokere at stille de betingelser, den maatte finde 
onskelige.

Efter den ved Sundfosdammens opforelse fremkaldte 
vandstand hadde beboerne omkring Mjosen indrettet sine 
til indsjoen stotende anlseg som brygger, kloaker, indu- 
strielle anordninger og forskjellig slags bebyggelse etc. 
Og med denne vandstand for oie var ogsaa brokarene til 
den store og kostbare jernbanebro ved Minne opfort. Av 
vandstanden avhang endvidere det ganske vigtige lake- 
sildfiske i Laagens munding med here steder i Mjosen, 
ligesom vandhoilen var av betydning for dampskibsfarten 
og tommertransporten. Da distrikterne omkring Mjosen 
taeller ikke mindre end ca. 65,000 indbyggere, og da ind
sjoen for diese spiller en stor rolle som faerdselsvei, ogsaa 
naar den om vinteren er isbelagt, var det alt i alt meget 
at vareta til skadeslosholdelse for disse distrikter og for 
jernbanen ved en eventuel forandring av de tidligere 
vandstandsforhold.

Ved mulige forhandlinger om forandring i vand- 
foringsforholdene burde departementet og regjeringen des-
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skadeserstat-

I

I forbindelse med dammen 
sluse for derved at muliggjore 

dampskibsfart fra Mjosen til Haga station paa Kongs- 
vingerjernbanen. Omkostningerne ved arbeidernes ut fore lae 
ansloges til 700,030 kroner med tillseg av t—~-----
ninger.

uten bl. a. taenke paa beboerne omkring Oieren: Denne 
indsjo optar som bekjendt bele den fra Glommen og Vor- 
men (Mjosen) kommende kolossale vandmasse. Alt dette 
vand skal gjennem den trange Morkfos ned til Smaalenene. 
Og da bredderne rundt Oieren tildels er date, bar der 
stadig vteret store oversvommelser i flomtiden. I henhold 
til en stortingsbeslutning av 1857 blev der for at bote 
paa ulemperne igangsat store reguleringsarbeider, hvis 
kostende var anslaat til 482,000 kroner; men disse for- 
anstaltninger forte ikke til det ventede resultat. De in- 
teresserte distrikter fremsatte derfor senere gjentagne 
gange krav om yderligere reguleringsarbeider, og senest 
var kravet blit fremholdt i stortinget bare nogen faa maa- 
neder for Mjosregulerings-resolutionens utfaerdigelse. Men 
det var ikke blit til noget med de nye reguleringsarbei
der, fordi departementet hadde forlangt kommunegaranti 
for ethvert av arbeiderne flytende erstatningsansvar, hvil- 
ket ansvar vedkommende kommuner ikke hadde turdet 
paata sig, bl. a. av frygt for krav fra de store million- 
fabriker, som bar sin drivkraft fra Glommenfossen neden- 
for Oieren.

Plauen kommejr1. 
Dens hovedtraeR.

I 1903 fremla davaerende kanaldirektor Saetren, som 
selv var interessert i en av Glommenfossene, en plan for 
regulering av Mjosen gaaende ut paa, at Sundfosdammen 
skulde sloifes og en ny reguleringsdam bygges ved den 
13 kilometer Isengere uede i Vormen beliggende Svanefos. 
Den nye dam skulde indrettes saaledes, at Mjosvandet 
hvert aar efter 15de September kunde daemmes 0.7 meter 
hoiere end den tidligere regulerte vandstand i indsjoen, 
hvorimot der i januar maaned og utover vinteren kunde 
foretas en betydelig uttapning av det i indsjoen opdasm- 
mede vand til forokelse av de nedenfor liggende fosses 
tidligere minimumsvandforing. 
skulde der bygges en
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Mommunestyrer og amtmsend lias* 
or det.

L

Glommens vand- 
til ingen nytte, 

februar og mars 
vandmasngde,

Denne plan blev forelagt de interesserte kommuner 
i Smaalenenes, Akershus, Hedemarkens og Kristians amter 
til uttalelse. En del kommunestyrer ga planen sin til- 
slutning eller erklaerte, at de ikke vilde motsaette sig 
den, idet dog enkelte av dem stillet sine betingelser eller 
paapekte ulemper ved foretagendet. Nogle andre kom- 
muuer uttalte sig bestemt imot projektet. Hamar bystyre 
fandt, at kanaldirektorens fremstilling kom forlitot ind 
paa virkningen for Mjosegnene, og henstiite, at der blev 
serget for en noiere sagkyndig undersokelee, som styret 
kunde avvente, forend det naermere uttalte sig. Amt- 
manden i Hedemarkens amt anbcfalte planen, dog ikke 
av hensyn til farbargjoringen av Vormen, hvilken fordel 
maatte bli begraenset, men av hensyn til Glommenheste- 
kraefternes forokelse, som var av „ulike storre betydning“. 
Amtmanden paapekte .samtidig, at der i allo fra hans amt 
indkomne erklteringer var fremholdt, at erstatning for 
ulemper og skader maatte kraeved. Amtmanden i Kristians 
amt anbefalte, at man noie betzenkte sig, forinden der 
tokes nogen beslutning i den antydede retning og uttalte 
haapet om, at kanaldirektorens plan ikke for tiden maatte 
bli realisert.

Brukseierne iler med at iradseiade 
reguleringsandrageBder.

De indkomne kommunestyre- og amtmands-erklserin- 
ger blev 17de november 1905 oversendt kanaldirektoren. 
Og nu var Glommens brukseierforening ikke sen med at 
indsende sit andragende om kongelig tilladelse til at regu- 
lere Mjosen vaesentlig i overensstemmelse med kanaldirek
torens plan. Allerede IGde desember samme aar kom 
andragendetI

At vedkommende fosse-eiere viste sig saa ivrige, var 
heller ikke underligt; for, som de oplyste i andragendet, 
var forholdet det, at 80 procent av 
maengde i sommermaanederne leper av 
mens fabrikerne i maanederne januar, 
bare har til disposition en brokdel av den
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av arbeidsdepartementet 
av de ncevnte paaregnede

T'il yderligere belysning av situa- 
tioxien umiddLelbart forut for den 

sRj sebnesvangre av^jorelse 
kan anfores, at ifolge et senere 
i stortingssalen opslaat kart var 
253y000 hestekrcefter ikke mindre end 175,560 paa uten- 
landske hcender.

Som det fremgaar av ovenstaaende, dreiet det sig 
her om overinaate store og del vis motstridende interesser: 
de overveiende utenlandske fosse-eieres store fordele og 
store magtforokelse paa den ene side — den norske stats, 
norske kommuners og masser av norske borgeres rettig- 
hoter, skade- og ulempe-tap paa den anden side.

Maxi skulde vel derfox? xiu kunne 
vexite,

at departeineutet vilde folge raadet fra amtmanden i Kri
stians amt og „betsenke sig velu, for det handiet?

Man maatte vel kunne gaa ut fra, at arbeidsmini- 
steren vilde ta hensyn til Hamar bystyres krav om yder- 
ligere utredning — en utredning, som kunde v»re saa 
meget mer paakraevet som den nu foreliggende Kristeu-

som vilde vaere forhaanden, om vasdraget var regulert. I 
sommermaanederne forer Gdommen ofte 1000 kubikmeter 
vand i sekundet, mens den om vinteren som regel bare 
forer 100 kubikmeter — saa stor er forskjellen. Og den 
delvise regulering, som efter kanaldirektorens plan kunde 
opnaas ved hjselp av Svanfosdammen, vilde oke mindste- 
vandforingen i Glommenfaldene nedenfor Vormen saa 
meget; a^antallet av d;sses effektive hestekraefter vilde 
stige fra 115,000 til 253,000 eller til over detdobbelte!

Den 3die mars 1906 oversendte kanaldirektoren til 
arbeidsdepartementet et av davaerende avdelingsingenior 
Kristensen utarbeidet modificert forslag til reguleringsplan 
med sluse ved Svanefos, bvilket forslags gjennemforelse 
var anslaat at ville koste 740,000 kroner skadeserstat- 
ninger. Den Kristensen’ske plan blev tiltraadt av direk- 
toren og brukseierforeningen.
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anliggenderpaa, hvad

sen’ske plan adskilte sig noget fra den, kommunerne hadde 
hat anledning til at uttale sig om.

Og fremfor alt: naar departementet hadde tilveiebragt 
en grundig utredning, saa saken i velforberedt og vel- 
overveiet skikkelse kunde forelaegges Stortinget — da 
vilde vel departementschefen samtidig kunne meddele, at 
han som folge av statens gunstige stilling hadde kunnet 
trseffe en forelobig overenskomst med brukseierne, iiolge 
hvilken disse som vederlag for, at stortinget gav sit 
samtykke til opgivelsen av statseiendommen Sundfosdam- 
men med tilhorende regulering, bl. a. tilbod det offentlige 
en klaekkelig andel av de hestekivcfter, som vilde ind- 
vindes, eller andre tilsvarende fordele.

Man hadde grund til med opmerksomhet og spen
ding at imotese de videre undersokelser, forberedelser og 
underhandlinger. som man maatte kunne vente sig i dette 
saa vigtige anliggende.

Men hvad sker?
Jo, arbeidsdepartementets davaerende chef, hoireman- 

den Lehmkuld) lar i en fart og saa at si uten videre — 
bare med nogen mindre vaesentlige forbehold — bruks
eierne faa den ansogte reguleringstillatelse paa grundlag 
av den Kristensen’ske plan!

Uten at forekegge saken for stortinget, utvirket han 
den berygtede kongelige resolution av '10de september!

Resolutionen faldt, uten at den begjerte utredning 
var foretat, og uten at den nye modificerte plan hadde 
vseret forelagt for kommunerne. Statsraaden noiet sig 
med en erklaering fra direktor Saetren, hvori foretagendet 
anbefaltes, og hvori den skade, som reguleringen med 
dens opmagasinering av yderligere 800 millioner kubik- 
meter vand i Mjosen kunde antas at forvolde paa jord- 
eiendomme, fiske og andre herligheter, ansloges til ialt 
100,000 kroner. Og den samlede erstatningssum, bruks- 
eierforeningen skulde stille garanti for, fastaatte stats- 
raaden til — 20,000 kroner.

Almenheten fik her

en seircjelig prove 
man kan opleve, naar denslags
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en

almen-
vakte

videre kredse av 
der liadde haendt,

skjottes av msend, som synes det er gait, at der stilles 
synderlig stramme vilkaar overfor „foretaksomheten“, selv 
om der er fare for, at landets naturherligheter i altfor 
stor utstraekniug kan komme paa utenlandske haender eller 
bli monopolisert hos nogen norske eller utenlandske en- 
keltmsend.

Thi hvad blev folgen herav i Mjossaken for tre aar 
siden? Jo, statsraad Lohmkuhl stiller sig i den grad 
velvillig og redebon overfor fosseeiernes ansokning, at 
han i sin iver for at imotekomme den glemmer saavel 
Mjos- og 0ieregnenes beboere som statens interesser. Ja, 
idet han stiller sig med hatten i haanden overfor bruks- 
eierforeningen, ser han ikke engang, at han staar i be- 
grep med at kraenke stortingets grundlovmjessige ret til 
at ha et ord med i laget, naar det gjselder avhfendelse av 
statseiendomme, der som Sundfosdammen er erhvervet ved 
tidligere bevilgninger av tinget!

Efterhvert som videre og 
heten blev klar over, hvad 
resolutionen

en stipend© harme.
Og denne gjorde sig, som rimelig kunde vaere, forst 

gjaeldende i Mjosdistrikternc, som jo folte sig saerlig 
direkte berort av reguleringen, og som derfor haddo fulgt 
saken med storst opmerksomhet.

Drevet av opinionens tryk fandt Mjosbyernes reprae- 
sentant i stortinget, overretssakforer ThdUaug, at maatte 
bekvemme s:g til det for ham som hoiremand mindre be- 
hagelige skridt i interpellations form at nedliegge 
skarp protest mot arbeidsministerens handlemaate.

2 nterpellationen
blev gjort sist i november 1906. Hr. Thallaug uttalte, 
at man ikke hadde ventet, at dette store og indgripende 
sporsmaal skulde bli avgjort, uten at stortinget hadde 
faat anledning til at uttale sig. Njosens saankning om 
vinteren vakte betydelige ulemper: I Hamars havn maatte
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der foratas store og kostbare opmudringer, ligesom byens 
kloaker maatte forlaenges. Dampskibsfarten paa indsjoen 
vilde vanskeliggjores paa mange maater. Brygger maatte 
forlsenges. Tommerflotningen kunde komme til at bli for- 
sinket i en tre—fire uker. Lakesildfisket og en hel del 
indnstrielle bedrifter befrygtedes at villa bli utsat for 
ganske betydelig skade. Kjoretrafiken over isen om vin- 
teren kunde bli forstyrret o. s. v. Kanaldirektorens skades- 
erstatningsanslag var derfor altfor lav.

Det fjremJhLoldes, hvilke uliyipe vaardi— 
forakelsor reguleringen vil skaffe 

fossekompanierne.
Hr. Thallaug naevnte derpaa Glommenfossene, idet 

han ifolge Stortingstidenden bl. a. uttalte :
„Jeg bar grand til at fro, at denne regulering vil 

tilfoie disse vandfald en vaerdiforokelse av flere millioner. 
J eg bar av sakkyndige folk bort si, at man rimeligvis 
ikke overdriver, naar man sier, at den med trygbet kan 
ssettes til mellem 12 og 15 millioner kroner.“

Soin stillingen var blit, vilde taleren sporre, om Glom- 
mens brukseierforening efter statsraadens opfatning ved 
resolutionen badde erhvervet en ret, som ikke i nogen 
henseende kunde paavirkes ved en eventuel stortings- 
beslutning.

Hr. Tballaugs optysninger paahortes under aandelos 
stilhet i stortingssalen og de vakte opsigt rundt det hele 
land.

Harmen over statsraad Lehmkuhls optraeden var stor 
og almindelig. Samtidig var man spaandt paa, hvad stats- 
raaden og de videre begivenheter vilde svare paa det av 
hr. Thallaug opkastede sporsmaal — badde brukseierne 
ved resolutionen faat et saa kraftigt tak i de ved regu- 
leringen opstaaede vaerdiforokelser, at statens rettigheter 
og distrikternes interesser var definitivt forskjertset ? Og 
spsendingen i denne henseende blev ikke mindre ved at 
nuvaerende statsraad Castberg, som stottet interpellationen, 
i tilknytning til denne oplyste, at der altered e var paa- 
begyndt forberedelser til reguleringens iverksaattelse !

I stortingsmotet 4de desember kom Lehmkuhls svar.
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Han haevdet, at den givne reguleringstillatelse var beret- 
tiget, likesom han tilslut besvarte interpellationen derhen, 
at Glommens brukseierforening ved den kongelige resolu
tion hadde erhvervet sig en ret, som ikke kunde fratas 
den ved en ensidig stortingsbeslutning !

Desuten fremkom statsraaden med et fortvilet regne- 
stykke gaaende ut paa, at 1 raa (ikke utbygget) heste
kraft i Glommen ikke skulde ha storre kapitalvserdi end 
15 kroner, og at vserdiforekelsen for fosseeierne felgelig 
ikke skuldo andra til mer end ca. 2 millioner.

Paa disse anforsler svarte hr. Thdllaug bl. a., at 
statsraaden vistnok maatte lete Isenge, forend han fandt 
en eneste sakkyndig, som vilde gaa med paa, at 138,000 
hestekrsefter ikke skulde vsere mer vaerd end 2 millioner 
kroner.

Statsraad Caslberg betegnet anslaget av skadeserstat- 
ningerne til 100,000 kroner som latterlig lidet. Og om 
vaerdiforokelsen uttalte han:

„Jeg ser, at i den saakaldte fossegavekontrakt (den 
mellem generaldirektor ’Ey de og arbeidsdepartementet om- 
foronede, men seuere bortfaldte kontrakt, ifolge hvilken 
staten skulde garantere for et laan paa 18 millioner kroner 
til Det norske aktieselskab for elektrokemisk industri 
mot, at selskapet efter 80 aar skulde overdra Rjukan- og 
Boilefossene samt de av Mjosreguleringen berorte store 
Vammafald i Glommen til staten, og mot at selskapet 
skulde gi staten anledning til straks fra utbyggelsen av 
at leie indtil 5 % av den elektriske kraft i den stand, 
hvori den forefaudtes ved anlsegget) — har man for Vamma- 
fossen regnet en avgift av staten paa kr. 30.00 om aaret 
av en utbygget elektrisk hestekraft. Om man nu reguer 
8 procent i forrentning og amortisation blir det kapitali- 
sert opimot 400 kroner pr. hestekraft. Sarpsfossen (Borre- 
gaard og Hafslund) er utbygget, Kykkelsrud er utbygget. 
Og det er fald som i uregulert stand reprsesenterei’ op
imot 40,000 hestekraefter. Hvis vi ikke reguer mer end 
300 kroner pr. hestekraft blir det alene for de 40,000 
en vserdi av henimot 12 millioner kroner, og reguer man 
efter 200 kroner pr. hestekraft blir det alligevel 8 mil
lioner. Og her er der tale om en kraftforokelse av 
138,000 hestekrsefter. Jeg mener — og jeg har faat det
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bestyrket av meend, som er fuldt sakkyndige paa dette 
omraade — at den aerede reprsesentant for oplaudsbyerne 
snarere nsevnte for smaa end for store summer ved an- 
forslen om, hvad denne regulering repraesenterte i vaerdi- 
forokelse for disse fald. — — Og dor er ingen pligt 
for kongen til ved en koncession at forsere bort en 10—15 
—20 millioners vaerdi til store utenlandske selskaper.“

Derpaa talte bl. a. sainlingsmanden professor Bragger. 
Han trodde, at skadeserstatninger og skjonsutgifter vilde 
lope op i 1 a 2 millioner kroner! Og saa nodig han 
vilde skade sin partifaelle arbeidsministeren, fandt han 
ogsaa at maatte kuldkaste dennes beregning av vserdi- 
forokelsen. Professoren hadde konferert med upartiske 
fuldt sakkj’-ndige maend, likesom han ogsaa selv hadde 
sokt at danne sig en mening om tingen. Og han var 
derved kommet til det resultat, at den samlede vaerdi- 
forokelse for alle av reguleringen berorte Glommenfald 
blev „noget over 7l/2 million kroner“.

Direktor Malm oplyste, at brukseierne hadde anslaat 
skadeserstatuingerne til 400,000 kroner. Selv de hadde 
altsaa dog fundet sig foranlediget til at taanke mer paa 
skaderne og ulemperne for distrikterne end regjeringen 
og kanaldirektoren i sin iver hadde hat tid til at gjore!

Praesidenten, nuvaerende statsminister Gunnar Knud
sen, foreslog, at saken skulde oversendes en special- 
komite. Og hertil fremsatta statsraad Gastbcrg folgende 
tillaegsforslag: „Regjeringen anmodes om at soke utvirket, 
at intet yderligere arbeide foretas til iverksaattelse av den 
i den kgl. resolution omhandlede regulering, ,forend stor- 
tinget bar hat anledning til at fatte beslutning i saken“.

Ved voteringen bifaldtes presidentens forslag enstem- 
mig og Castbergs tillaegsforslag med 96 mot 25 stemmer.

Saken blev altsaa nu lagt

1 speciaikomiteens haender.
Og man kunde saaledes vente en indgaaende utred- 

ning av sporsmaalet om, hvorvidt den skade, som var 
skedd, lot sig reparere.
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Den 3die juni 1907 forelaa komitcens betaenkning. 
Flertallet, som bestod av formanden, hr. There Foss, samt 
d’hrr. Backer, Berner, Castberg, Grivi* Thallaug og Over
land, dadlet regjeringens handlemaate i saken og uttalte 
bl. a., at da grundlovens § 19 var overtraadt, var den 
ved den koijgelige resolution givne ekspropriationstillatelse 
uforbindende for staten, saalaenge stortinget ikke hadde 
git sit samtykke. Hovedanken mot resolutionen fandt 
flertallet imidlertid at ligge i 1) at roguleriugen i mange 
henseonder vilde foraarsake skade og ulemper, som ikke 
vilde bli erstattet, og 2) at der burde vaere betinget 
vederlag, og at koncessionen burde ha vaeret tidsbegraanset. 
Alle syv medlemmer var der for enige om at foreslaa for 
stortinget 1) at der skulde nedlaegges indsigelse, for det 
tilfselde Glommens Brnkseierforening skulde gjore skridt 
til belt eller delvis at disponere over Sundfosdammen med 
tilknyttet regulering, og 2) at der skulde bevilges indtil 
15,000 kroner til Sundfosdammens forelobige utbedring.

Seks av flertallets medlemmer (Foss, Backer, Berner, 
Castberg, Grivi og Overland) foreslog endvidere, at der 
skulde rettes en anmoduing til regjeringen om for nzeste 
storting at freinkomme med forslag til en omregulering 
av Vormen og Mjosen, hvorved ogsaa vandforholdene i 
Oieren tokes i betragtning.

Komitcens mindretal, som kun bestod av dens ottende 
medlem, hr. Stang, var uenig med flertallet paa naesten 
alle punkter, hvori resolutionen kritisertes. Professoren 
erklterte, at staten risikerte erstatningsansvar, hvis den 
tok det av flertallet anbefalte skridt.

Efter indstillingens avgivelse begyndte avisdiskus- 
sionens bolger at gaa om mulig endnu hoiere end for.

Der var nu fremkommet en ny oplysning som yder- 
ligere illustrerte, i hvilken grad arbeidsdepartementet hadde 
overset naesten alle andre interesser end brugseiernes: 
jernbanestyrelsen meddelte, at den skade, som den nye 
regulering vilde gjore paa statens broer efter dens bereg- 
ning vilde andra til omkring J/.i million kroner! Selv et 
blad som „Aftenposten“ hadde da ogsaa i begyndelsen av 
mai indrommet, at man nu mer og mer begyndte at for- 
staa, at den forberedende behandling av reguleringstillatel- 
sen fra hr. Saetrens side, som hr. Lehmkuhl hadde byg-
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get paa, var' utilfredsstillende. Og hoirebladet ^Dram
mens Tidende“ hadde i samme maaned — efter forst at 
ha omtalt den daarlige forberedelse — endog uttalt sig 
for resolutionens omstotelse.

Men ved siden av enkeltes frygt for, at resolutionen 
hadde skaffet brukseierne for stort overtak, var der nu 
ogsaa et andet moment, som for hoire- og samlingspartiet 
i stigende grad spilte ind og bestemte dets holdning, 
nemlig hensynet til regjeringens bestaaen: Der var nu 
mer og mer gaat politik i saken, og onsket om at faa 
beholde regjeringen ved magten avholdt mange fra at be- 
tragte Mjosaffmren saaledes som de vistnok ellers vilde 
ha gjort det.

Brukseierne kommer med sit tilbud.
Tiltrods for samlingspressens holdning blev nok imid- 

lertid spaendingen med hensyn til sakens utfald allikevel 
for 6tor for brukseierne.

For at avdsempe motstanden noget fremkom de der- 
for den 17de juni 1907 med et tilbud om at indgaa paa 
visse lempninger og forpligtelsor, bl. a. vilde de gaa med 
paa at saenke Mjosen 0.7 meter mindre end efter resolu- 
tionen, mot at opdsemningen til gjengjaeld hmvedes 7/io 
meter. Svanefosdammen kunde staten faa til eie mot at 
overt?, vedlikeholdet og betjeningen av den. Brukseierne 
skulde ikke laegge hindringer iveien for kanalisering av 
Grlommen, og det hertil nodvendige vand stillet de til dis
position, likesom de med visse forbehold frafaldt erstat- 
ningskrav i anledning av fremtidig regulering av Oieren. 
Do tilbod sig ogsaa foruten Mjosen at regulere Vinster- 
vandene, Gjendin og Bygdin, uten at staten som eier av 
Glommenfaldet Morkfos og det nylig indkjopte fald i 
Vinstra skulde delta i utgifterne.

Men som rimolig kunde vaere, var der mange, som 
fandt dette tilbud for magert, ja, at dets antagolse endog 
alt i alt vilde skaffe brukseierne endog storre fordele, 
bl. a. ved reguleringen av Jotunheimvandene og ved, at 
de sparte uigifter til vedlikehold og shatter av Sundlos- 
dammen. Og da brukseierne av oppositionspressens og
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specialkomiteens holdning forstod, at tilbudet ikke vilde 
formaa at skaffe stortingsflertal for resolutionens godkjen- 
delse, besluttet de efter forhandlinger med medlemmer av 
komiteen at gjore et tillaegstilbud, som vsesentlig gik ut 
paa, at der skulde avsaettes et slags fond paa 150,000 
kroner til vedlikehold av Svanefosdammen og ydes 70,000 
kroner i ekstrabidrag til en statsregulering av fjeldvandene 
og Oieren. Og dette tillaegsforslag viste sig tilstraekkelig 
til at bevaege hoiremaendene Thallaug og Backer til at 
opgi sin inotstand, likesom det foranlediget hr Berner, 
hvis valgkreds Sarpsborg jo kunde ha lokale grunde for 
at onske fabrikdrivkraften i Sarpsfossen snarest mulig 
oket, til efter omstaendigheterne at akceptere tilbudet. 
Ingen av de tre herrer gik dog med paa at anbefale 
posten om de 70,000 til statsregulering, hviiken del av 
tilbudet de foreslog oversendt regjeringen. Og der var 
fremdeles et flertal i komiteen (Foss, Castberg, Grivi og 
Overlaid), som fastholdt den tidligere flertalsindstilling.

Naar hr Thallaug, hvis valgkreds ikke kunde vente 
nogen lo&al fordel av vandkraftens forokelse, nu gik med 
paa at samtykke i reguleringen, saa fik man det indtryk, 
at det neppe i forste raekke var betingelserne i bruks- 
eiernes tilbud, som bevaeget ham hertil. For disse be- 
tingelser var jo mer end magre sammenlignet med de 
mange og store mangier ved reguleringsvilkaarene, som 
han i sin forste store Mjos-tale hadde fremholdt. Man 
fik det indtryk, at overretssakforeren tilslut hadde folt 
sig for sterkt presset av hensynene til sit parti og til 
regjeringen. Og de samme hensyn syntes i adskillig ut- 
straekning at ha gjort sig gjaeldende hos hr. Backer, hvis 
valgkreds Fredriksstad heller ikke hadde nogen saerlig 
stor oieblikkelig interesse av kraftokningen. Alle tre 
herrer indrommet da ogsaa i sin nye indstilling, at til
budet „ikke kunde sis at imotekomme samtlige de for- 
dringer, som burde ha vaeret stillet, for nogen resolution 
blev avgit, men efter omstaendigheterne1* o. s. v.

Likesom det formindskede, men fremdeles eksiste- 
rende, komitellertal fandt den aldeles overveiende del ar 
venstre, at de fordele, brukseiertilbudet bod paa som en 
frugt av den mot resolutionen reiste opposition, var for- 
svindende naar man sammenholdt dem med de uhyre
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dage — 8 mo ter — blev resultatet, at regjeringen og 
dens regulering efter minoritetsindstillingen seiret eller 
opretholdtes med 63 mot 60 stemmer.

Med dette stemmetal blev det nemlig besluttet, at 
mindretallets og ikke flertallets forslag skulde laegges til 
grund for den videre behandling, og med dette votenngs- 
utfald var saken i virkeligheten avgjort. Ved en av de

vserdier, som forspildtes for samfuudet ved en 
ogsaa paa de nu tilbudte betingelser.

Som rimelig kunde vsere, fortsattes derfor argumenta- 
tionen mot reguleringen i dens foreliggende skikkelse saa- 
vel i venstreprcssen som ellers, og utsigterne med hensyn 
til voteringsutfaldet var i hoi grad uvisse.

Den avgjorencle storting sbebaiadliiigh
Da stortinget fredag 5te juli 1907 tok fat paa den 

sidste og avgjorende behandling av den store sak, var 
spaendingen derfor paa sit hoieste. Vilde brukseierne 
seire? Eller vilde regjeringen „drukne i Mjosenu?

Forste taler i motet var statsraad Lehmkuhl, som nu 
indrommet, at anslaget av skadeserstatningerne til 100,000 
var for lavt, hvorimot han forovrig fastholdt sine tidligere 
paastande.

Thallaug uttalto bl. a.: Det er tvilsomt, om staten 
vilde vinde en proces med brukseierne, ja det sandsyn- 
ligste er vel, at den vilde tape.

Hertil svarte There Foss, at selv om der skulde vaere 
nogen risiko forhaanden med en proces, burde staten 
allikevel ikke vike tilbake.

Gunnar Knudsen: Hvad brukseierne 
kan kapitaliseres til 250,000 kroner, 
magert, at de byr 150,000.

Statsminister Michelson 
gjor kabinetsspopsmaaL

V oteringsutfaldet.
Statsminister Michelsen akcepterte den nye 

talsindstilling og gjorde kabinetssporsmaal mot 
indstillingen.

Efterat kampens bolger hadde gaat hoit i
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folgende voteringer blev minoritetsindstillingen uttrykkelig 
bifaldt.

De 60 herrer var: Sjursen, Eftestel, Aaen, Strenge- 
hagen, Nilssen, Chr. Knudsen, Castberg, Fedje, Hougen, 
Arnesen, Th. Stousland, Foss, Ersdal, Gauslaa, Liestol, 
Andersen Grimso, Bjornaali, Bakkejord, Havig, Ellingsen, 
Dick, Langeland, Hostmark, Carl Stousland, Krag-Torp, 
Been, Gjedrein, Rasmussen, Horst, Lind Johansen, Fos- 
haug, Alfred Eriksen, Buen, Overland. Hagerup, Ivar 
Aavatsmark, 0. S. Aavatsmark, Sivertsen, Wolden, Ber- 
gan, Fjermstad, Hoff, Hansson, Friis-Petersen, Ihlen, Mo- 
winckel, Saabo, Naess, Abrahamsen, Rinde, Gunnar Knud
sen, Grivi, Tveiten, Ruberg, Vraa, Saba, O. Saud, Egede 
Nissen, Konow og Myrvang.

De 63 herrer var: Wrangel, Haug, Olsen, F. Sand, 
Eidem, Austeen, Nalum, Bratlie, Malm, Stang, Lindvig, 
Blilie, H. Jacobsen, Wold, Haanes, Velo, Thallaug, Tjers- 
vaag, Kristensen, Aas, Blakstad, Storjord, Aklestad, Mei- 
singset, Hestnes, C. Berner, Larson, P. Pedersen, Roer, 
Bergesen, Adolf Pedersen, Hognestad, Schanche, Dyrland, 
0. Ericksen, Klingenberg, Halvorsen, Ejde, Holtsmaik, 
Brogger, Brevig, Bohn, Morland, Rogge, Campbell Ander
sen, Liljedahl, Holsen, Hjertnaes, Myklebust, Gerhardsen, 
Svendsboe, Kloster, Wergeland, Saakvitne, Gundersen, 
Rosholm, Jorde, Hyggeu, Rustad, Hans Hausen, Ander
sen, Bernhard Hanssen og Backer.

Hoire-samliugens onske om at opretholde regjeringen 
og enkeltes frygt for sakens retslige stilling efter resolu
tion ens utfaerdigelse haddo visselig sin store andel i, at 
der faldt saa mange stemmer for reguleringens godkjen- 
delse.

At saa var tilfceldet synes ogsaa bekrjeftet ved nogen 
beslutninger og voteringer, som fandt sted faa dage 
efterpaa:

Efter motioner fra venstrehold fremkom Mjos-spe- 
cialkomiteens flertal i saerskilte indstillinger med to nye 
forslag, som begge hadde til formaal at forebygge, at 
landet i fremtiden kunde faa Here slike affaerer som Mjos- 
reguleringen paa halsen.

Det <ne var et forslag for stortinget og lod saa:
^Regjeringen anmodes om indtil videre ikke at med-
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voteringer kan jo forovrig naevnes som 
av den davaerende oppositions bestrae-

dele tillatelse efter vasdragslovens § 25 eller dens §§ 25 
og 26 til reguleringer av storre omfang, forinden stor- 
tinget bar hat anledning til at uttale sig om saken.“

Dette forslag vedtoges 15de juli med 84 mot 31 
stemmer.

Det an det var et forslag for odelstinget. Det tok 
bl. a. sigte paa at gi administrationen anledning til at 
forberede reguleringssakerne for deres forelaeggelse for 
stortinget og paa at gi den et vink om at gjore dette 
paa rette maate. Statsraad Lehmkuhl hadde under Aljos- 
sakens behandling haevdet, at der efter den dagjaeldende 
vasdragslov ikke var adgang for staten til at stille be- 
tingelser ved meddelelse av reguleringstillatelser. Heri- 
mot protestertes fra oppositionshold; men for ganske at 
umuliggjore en saadan fortolkning i fremtiden, foreslog 
komiteens majoritet en saadan forandring i vasdragsloven 
av 1887, at det uttrykkelig blev fastslaat, at regjeringen 
bar adgang til at stille betingelser som „ antas at vsere 
stemmende med statens og almenhetens tarva, — hvilke 
vilkaar altsaa skulde kunne krseves ogsaa i tilfaelder, hvor 
staten ikke som i Njossaken sitter inde med en aeldre 
reguleringsdam.

Dette forslag vedtokes lOde juli med 49 mot 40 
stemmer, hvorhos odelstinget med 47 mot 42 stemmer 
vedtok en anden av komiteen foreslaat aendring i samme 
lov, gaaendo ut paa, at reguleringsarbeider av storre om
fang ikke maa foretas uten statens tilladelse, selv om 
reguleringen ikke kraever avstaaelse av fremmed grand. 
Begge disse lovaendringer vedtokes IGde juli ogsaa av 
lagtinget.

Disse voteriuger i stortinget og dets avdelinger viser 
jo, at mange av de repraesentanter, som boiet sig for 
ministeriets kabinetssporgsmaal i Uljossaken, i virkelig- 
heten har vaeret misfornoiet med det foreliggende regn- 
leringsrcsultat — de sluttet sig jo altsaa her til dem, 
som heist vildo betakke sig for at iaa here slike regu
leringer.

De samme 
en nyttig folge 
pelser.
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hvor stope disse tapte vaei'dier k:aEi 
antas at vasi^e.

Men selve Mjossakens resultat blev altsaa meget 
beklagelig.

Der forspildtes her saa betydelige vaerdier for staten, 
at det maa fylde enhver samfuodsinteresseret med harmo.

Vi skal nedenfor se litt naermere paa,

Vi har for anfort, at hr. Thallaug naevnte et anslag 
av kraftforokelsens vserdi til 12 a 15 millioner kroner, 
likesom vi har gjengit hr. Broggers beregning til 71/-* 
mill, og hr. Castbergs bemerkning om; at staten ikke 
behovet at bortgi „en 10—15—20 millioner.“

D’hrr. Thallaug, Brogger og Castberg kom altsaa til 
noget forskjellige talresultater. Dette er ogsaa forsaavidt 
forklarlig nok, som det selvfolgelig ikke er let at fast- 
slaa fossenes vaerdi aldeles noiagtig — hvad de vil bli 
vaepdt avhaenger jo bl. a. til en viss grad av, hvor intens 
og av hvad art den industrielle rorelse blir, som tar dem 
i sin tjeneste. Vi skal derfor heller ikke selv soke at 
slaa fast, hvor stor vserdiforokelsen er. Men vi vil sup- 
plere de vserdiansaettelser med nedenstaaende meddelelser 
og anforsler, saa kan laeserne selv opgjore sig en mening 
om tingen:

Overfor dem, som maatte taanke sig at d’hrr. Thal
laug og Castberg naevnte for heie tai, vil vi straks an- 
fore, at der som statsminister Gunnar Knudsen oplyste 
under den siste Mjosdebat i stortinget, foreligger utta- 
lelser, ifolge hvilken vaerdiforokelsen skulde bli endnu 
meget, meget storre end de av de to herrer anforte zifre, 
og at disse uttalelser fornoielig nok er avgit av — Glom- 
menbrukseierne selv 1

Da uttalelserne fremkom, dreiet det sig rigtignok 
ikke direkte om den ved Mjosreguleringen sikrede kraft- 
forokelse; det dreiet sig om det vand, som Kristiania 
kommune til forokelse av sin drikkevandforsyning har 
overfort fra Glommens tillop Nittedalsvasdraget til Mari- 
dalsvasdraget — det gjaldt dengang at bestemme, hvor- * 
meget hovedstaden skulde betale i erstatning for denne 
■overforing, og hvad der fremholdtes i brukseiernes utta-
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offentligrG skjensforretniii^er

i

hestekraft — det vilde alene for 
Mjosreguleringen

kom til. Og paa disse resultater ber vi vore laesere 
laegge va?gt. Ti skjensmaend opnaevnes jo av autoriteterne, 
og de vaelges blandt de sakkyndigste, indsigtsfuldeste og 
vederheftigste ma&nd, man kan finde. Hvor der or uenig- 
het om vaerdierne, blir det da ogsaa deres dom de stri- 
dende parter man boio sig for. Og derfor kan man i 
dette tilfaelde anvende skjonsforretningerne som en dom 
mellem ministcriet Michelsons vserdiansaettelser paa den 
ene side og d’hrr. Thallaugs og Castbergs med Acres paa 
den anden. Og det saa meget mere som der blev holdt 
baade underskjen og overskjen.

Hvilket resultat kora saa skjonsforretningerne til?
Jo, saavel ved underskjonnet som ved overskjonnet fast- •

lelse blev derfor, hvormeget det vand, som behovedes, 
var vserd den pr. hestekraft.

Men denne brukseiernes vaerdssettolse av en tapt 
hestekraft kan jo anfores til belysning av en indvunden 
hestekrafts vserdi, og vi skal derfor her gjengi litt av 
uttalelsen:

I en 17de desember 1903 dateret fsellesskrivelse, som 
er indtat i Kristiania kommunes trykte dokumenter an- 
gaaende vasdragsekapropriationerne, a. 502, erklaerer Borre- 
gaard-, Hafslund- og Kykkelsrud-selskaperne, , at hver 
hestekraft for dem reprsesenterte „en aarsvasrdi av mindst 
50 kroner“ eller kapitalisert efter 5 pct. 1000 kroner pr. 

„den laveste kapitalvserdi, hvortil 
kan beregues for hvert av vand-

hestekraft, hvilket var 
vaerdiformindskelsen 
faldene“.

1000‘kroner pr.
disse tre fosse bli en vaerdiforokelse av
paa 4G millioner kronor -r- ande’en i reguleringsutgifterne 
og eventuclle yderligere utbygningsomkostninger! Hvortil 
altsaa skulde komme vaerdiokningen for de mange titu- 
sener hestekraefter, hvonned reguleringen vi] oke alle de 
ovrige fos-e!

Vi skal forelebig ikke naermere opholde os ved de 
tre selskapers egne vaerdsaetteJser, men straka oplyse, hvilke 
resultater de i sakens auledning avholdte
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sattes, at Kristiania kommune skulde betale Borregaard 
12,500, Hafslund 12,500 og Kykkelsrud 17,000 kroner 
i eratatning for det bortledede drikkevand. For Sarps- 
foasen og Kykkelsrud som for de andre fald gjaldt deb 
et tap i vandforingen af 0,6 kubikmeter pr. aekund, mens 
Mjosreguleringen oker deres vandforing med 120 kubik
meter pr. aekund. Og hvia man nu anvender disse vaer- 
diansaettelser paa den forokelse av minimumsvandforingen, 
som Mjosreguleringen skaffer, saa blir resultatet, at der 
ved denne regulering opataar en vaerdiforokelse av for 
Borregaard 21/» million, for Hafslund million og for 
Kykkelsrud 3,400,000, altaaa 8,400,000 kroner bare for 
disse to fosse.

For de ovrige fald nedenfor Oiern blev erstatningeme 
relativt noget mindre — de var jo ikke utbygget, og deres 
utnyttelse var mer fjernet, likesom de tildels laa laen- 
gere fra sjohavn. For Sanne og Solli brnks fald blev 
erstatningen 4,000 eller henimot fjerdedelen av, hvad der 
tilkjendtes Kykkelsrudselskapet.

Underskjonsmaendene var ingenior Soot, ingenior To- 
biesen, gaardbruker Drengsrud og gaardbruker Alexander 
Liberg. Overskjonsmeendene var driftsbestyrer Storen, 
ingenior Bugge, ingenior F. Hjorth, skogforvalter Feragen, 
gaardbruker Martin Loken, Bemt Holtsmark og ingenior 
Wahls trom.

Da faldene ovenfor 0iern ikke berortes av Kristiania 
kommunes vandoverforings-foretagende, kom skjonsforret- 
ningerne selvfolgelig ikke til at omhandle alle de ved 
Mjosreguleringen forbedrede fosse. Men som det frem- 
gaar av foranstaaende er skjonnene allikevel mer end til- 
straekkelige til fastslaaelse av det faktum, at de i Mjos
reguleringen interesserte selskaper, hvorved de fleste er 
utenlandske, har faat sine vaerdier foroket med en 
maengde millioner kroner.

Desuten er der sterke giunde, som taler for, at de 
ved disse takster fastslaaede vaerdiansaettelser,• nu 
anses som minimumsbelop.

Takstmaendene maatte jo nemlig ta hensyn til de 
davaerende forhold og vandfaldsvaerdierne har gjerne en 
tendons til at stige efterhvert som der blir sterkere bruk 
for krafteu.



— 22 —

v

I

(

i

I

>

r

aar 
om 

hestekraefter — efter priser omkring kr. 50

Allerede ved taksternes avholdelse kunde .det for- 
ovrig sis, at Sarpsfos- og Kykkelsrud-selskapernes an- 
saettelse av sin energiske kapitalvaerdi til 1000 kroner 
pr. hestekraft, ikke var i den grad uhjemlet som det ved 
forste oiekast kunde se ut til.

I et av sine indlaeg (det kommunale dokuments s 
583) kunde selskaperne nemlig anfore: „At vi med en 
beregning av 50 kr. pr. aar pr. hestekraft i elektrisk 
energi har regnet med en meget moderat pris, vil ogsaa 
indses derav, at vi sselger drivkraft til mindre anlseg for 
priser varierende mellem kr. 80 og 150 pr. hk. pr. 
og til elektrokemiske fabrikker, hvor der handles 
tusener av 
og 60 pr. hk. pr. aar.

I samme indlaeg heter det videre bl. a.: „Saavel 
Borregaard som Hafslund har allerede nu forlitet kraft 
hver vinter, og Hafslund har av denne grund besluttet 
at bygge en elektrisk krafcledning op til Kykkelsrud for 
derfra at faa mer kraft.1'

Denne ledning er senere bragt istand. Hvad Hafs
lund betaler for denne Kykkelsrudkraft, oplyses ikke i 
indlaogget; men det kan man ogsaa faa tilstrsekkelig be
aked om ad anden vei. Kristiania kommune har nemlig 
som bekjendt senere leiet en storre maengde energi av 
Kykkelsrud efter en pris, som omtrent svarer til 50 kroner 
pr. hk. pr. aar, og i kontrakten herom har Kykkelsrud- 
kompaniet gaat ind paa, at hvis nogen anden skulde faa 
billigere kraft fra dets vandfald, saa skal kommunen faa 
en tilsvarende moderation. Og herav kan altsaa sluttes, 
at Kykkelsrudkraften kommer Hafslund paa ca. 50 kroner 
pr. hk. pr. aar. Det ene av Sarpsfoskompanierne kjoper 
med andre ord selv kraft efter en pris, som antagelig 
motsvarer en kapitalvaerdi av 1000 kroner pr. hestekraft 
-r utgifterne til de elektriske anlaeg.

I skriftvekslingen om erstatningskravene overfor Kri
stiania kommune, fremkom der forovrig ogsaa nogen in- 
tercssante uttalelser om vaerdien av Akerselvens vandkraft.

I et motindlaeg av lode juli 1904 uttalte nemlig den 
davaerende overingenior ved Kristiania vand- og kloak- 
vsesen, A. Brodtkorb — som selvfolgelig hadde at arbeide 
for at kommunen skulde slippe billigst mulig — bl. a.:
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bli saa sterkt beslaglagt av industrien, 
snitlig faar relativt likesaa stor vaerdi som

ualhryB9® skade
det muligens kan komme til at gjore i fremtiden, at det 
offentlige ikke blev sikret nogen andel i fossekompani- 
ernes voldsomme gevinst.

Og efter det her oplyate, tor vore laesere vaere enige 
om, a£ de av d’hrr. Thallaug og Castberg naevnte vasrdi- 
ansaettelser ihvertfald ikke var for hoie! Skaden er under 
alle omstaendigheter sorgelig stor og desvaerre ubodelig.

Den hele sake forlop maa vaekke den storste harme. 
Istedetfor at skaffe samfundet den storst mulige andel i 
vaerdiforokelserne, gir hoireministeren dem vsesentlig til ut- 
laendinger, som foruten at faa den billigste kraft til sine

„Selv vandfald i Akerselven vil nu neppe betinge over 
500—600 kroner pr. effektiv hestekraft i utbygget stand.“ 

Hertil svarer de tre kompanier:
„Hr. B. sammenligner prisen med den gjaengse pris 

paa vandfald i Akerselven, nemlig en kapitalvserdi av 
kr. 500 a GOO. Feilen i denne sammenligning er den, 
at de siste omfatter kun vandfald med turbiner — hos 
os handler det sig om elektrisk helt utbyggede vandfald 
— og da kommer vaerdien op i det dobbelte.“

Vi gjengir disse bemerkninger bl. a. fordi en mand 
i hr. Brodtkorbs stilling maa forutsaettes at ha bygget 
sin vaerdsaettelse av Akerselvkraften paa anstillede under- 
sokelser, og fordi denne vaerdsaettelse gir anledning til 
den refleksion, at hvis Glommenfaldene med tiden skulde 

at de gjennem- 
den her an- 

givne for Akersfaldene, saa vilde de ved Mjosreguleringen 
indvundne 138,000 hestekraefter bli vaerdt noget saadant 
som omkring 70 millioner kroner, hvilken mervaerdi med 
fradrag av omkostningerne til utbygning og elektriske an- 
laeg for storstedelen vilde vaere tilfaldt utlaendinger!

Naar vi anstiller denne beregning, vil vi uttrykkelig 
praecisere, at der efter vort skjon ikke kan vaere tale om, 
at den ved Mjosreguleringen indvundne okning i vand- 
kraften for tiden er vaerdt 70 millioner eller engang til- 
naermelsesvis dette belop. Men beregningen har allikevel 
sin store interesse til belysning av, hvilken
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egne bedrifter,. tillike faar anledning til nu, og kanske 
end mer i fremtiden, at beskatte de norske kommuner og 
induatri-drivende, som maa leie kraft av dem, og som 
derved blir avhsengige av dem!

Sakena hiatorie viser ogsaa, at det var venatre, aom 
her forte den meat utholdende og forataaelseafulde kamp 
for de nationale intereaser. Og den viser, at overgang 
til koncessionssyslemet liar vseret ubetinget nodvendig.

Paa grund av Norgea naturforhold med deta store 
utstraakning, kuperte terrseng og store odemarker, bar den 
faatallige norske nation forholdavia storre utgifter end de 
fieate andre folk til at holde ait land med jernbaner, veie, 
telegraf, telefon, havne, fyrvsesen etc etc. Ikke mindat 
derfor bar vi saa megen offentlig gjseld og saa boie 
skatter Og eaa skulde ikke fordelene av naturberlig- 
beter — i det tilfselde vandmasser — aom er en fo)ge 
av diase naturforbold, meat muligt tilfalde landet selv og 
deta egne born til lettelse av deres skattetyngsler og 
levevilkaar i det bele!

Saadanno tilfselder aom det med den sorgelige Mjos- 
regnlering maa ikke gjenta sig.

Og vselgerne bor derfor ikke gi magten til folk, av 
hvem man kan risikere mer i den retning.

Man bor i denne forbindelae ogsaa erindre, at det 
forenede boire beftig bar bekjaempet flere av de vigtigste 
principper i koncesaionslovene — om partiet fik flertals- 
magten i stortinget kunde det finde paa at forandre diase 
love.

Koncessions- og reguleringsanliggenderne betrygges 
bedst ved at Jaegges i venstres baender.

Derfor maa vcelgerne sorge for, at venstr e faar flertal 
i det nye storting og derved anledning til at holde vagt over 
de nationale interesser.




